
Ledelsessekretariatet 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

Gorm Gunnarsen (Ø)

Spørgsmål om udluftning i nedlukkede bygninger

Kære Gorm

Du har den 27. marts 2020 stillet følgende opfølgende spørgsmål til 

forvaltningen:

Jeg kan forstå svaret som, at der ikke luftes ud under de tilsyn, som nu 

kører.

Det mener jeg er ufornuftigt i forhold til de indeklima-gevinster som 

udluftning netop i en tør forårsmåned vil tilføre bygninger. Når vi inve-

sterer milliarder i at forbedre skolernes indeklima og så ikke afsætter til-

strækkeligt personale til at sikre et sundt indeklima frem mod, at sko-

lerne lukker op igen, så er det en fejlprioritering.

Hvor mange ekstra pedeller og gårdmænd skal vi bruge, hvis der skal 

foregå daglig udluftning på skolerne?

Hvor mange ekstra pedeller og gårdmænd skal forvaltningen bruge, 

hvis der skal foregå udluftning i forbindelse med de tilsyn, som nu fore-

går flere gange ugentligt?

Besvarelse

I størstedelen af forvaltningens bygninger er der etableret komfort-ven-

tilationsanlæg, der sikrer, at vores bygninger ventileres, så de skaber 

passende klimatiske forhold afstemt med anvendelsen af bygningen.

Anlæggene påvirker indeklimaet på følgende måder (afstemt ift. per-

sonbelastningen):
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Det termiske indeklima vedrører luftens temperatur og fugtighed:

 

• Fjerner varme udviklet af personer, elektrisk udstyr og 
solindfald (relativt lavt ved denne årstid)

• Fjerner fugt, blandt andet for at undgå skimmelsvamp 
og reducere livsbetingelserne for de allergene husstøv-
mider, samt for at beskytte organisk materiale

 

Det atmosfæriske indeklima vedrører luftens indhold af fremmede 

stoffer:

• Fjerner den menneskeskabte kuldioxid, der i store kon-
centrationer sløver og giver ubehag

• Fjerner lugte, herunder kropslugte fra mennesker
• Fjerner partikler indtrængt gennem klimaskærmen, fx 

pollen når man åbner vinduer/døre

 

Udluftning af de tomme bygninger vil ikke have en positiv effekt for in-

deklimaet, da der ikke er børn og voksne i bygningerne.

 

De tomme bygninger er opvarmet og med en lav luftfugtighed, så især 

biogen forurening i form af sporer fra skimmelsvamp ikke har levebetin-

gelser.

 

Ved at åbne døre og vinduer vil vi altså tværtimod opleve et unødigt 

varmetab og en uhensigtsmæssig stigning i luftfugtigheden.

 

3 dage før, aktiviteten i bygningen genoptages, genindstilles ventilati-

onsanlægget til normal personbelastning, bygningen udluftes grundigt 

og rengøres, inden den tages i brug på ny.

 

Venlig hilsen

 

Christian Smidt Pålsson

Juridisk konsulent
 

 



     
Ledelsessekretariatet 

Børne- og Ungdomsforvaltningen  

   

Anna Maria Hede Christensen (O)

   

      

  
Spørgsmål om genåbning af skoler

Kære Anna

 

Du har den 14. april 2020 stillet følgende spørgsmål til forvaltningen:

 

Jeg kan læse, at der i seneste ledermail i retningslinjerne for genåbning 

af skolerne står, at alle elever der er omfattet af genåbningen, som ud-

gangspunkt skal møde op i skole. Under samme punkt fremgår det, at 

skolerne registrerer fravær, men ikke indberetter fraværet til kommunal-

bestyrelsen.

 

Til det, har jeg følgende spørgsmål:

1. Hvilke konsekvenser har det for forældre, hvis børn er omfattet 
af genåbningen, som ikke sender deres børn afsted i skole? Kan 
forældrene pålægges at skulle tage beslutning om reel hjem-
meundervisning jf. Folkeskolelovens §34 - og heraf udmeldning 
af deres børn i folkeskolen - for at opfylde undervisningsplig-
ten?

2. Har Københavns Kommune hjemmel til at beslutte, at forældre 
til børn omfattet af genåbningen, kan overholde undervisnings-
pligten såfremt de vælger, at hjemmeundervise deres børn i en 
kortere periode, grundet den særlige situation?

3. Såfremt det er muligt at hjemmeundervise i en kort periode 
uden, at skulle udmelde sit barn af folkeskolen - eller uden kon-
sekvenser af at holde barnet hjemme - mener jeg, at det bør ty-
deliggøres overfor skolelederne samt snarest muligt, meldes ud 
til forældrene.

   

Besvarelse

 

Ad 1.

For elever, der er indskrevet på en skole, er undervisningen obligatorisk 

at deltage i. Dette gælder også, når skolen genåbner. En elev, som ikke 

møder op til undervisningen på en genåbnet skole, opfylder således 

ikke undervisningspligten.
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Der er ikke hjemmel til, at skolen kan pålægge forældrene at hjemmeun-

dervise. Hvis forældre hjemmeunderviser et barn, som er indmeldt på 

en skole, er der ikke hjemmel til at betragte det som opfyldelse af under-

visningspligten. Hvis forældre ønsker at hjemmeundervise deres barn, 

skal de meddele det til kommunen og udskrive barnet fra den skole, 

hvor det er indskrevet.

 

Folkeskolelovens § 40, stk. 1 fastsætter, at kommunalbestyrelsen har an-

svaret for, at ethvert undervisningspligtigt barn i kommunen indskrives 

i folkeskolen eller får en undervisning, der står mål med, hvad der al-

mindeligvis kræves i folkeskolen. Kommunen har således handlepligt, 

hvis det konstateres, at et barn ikke opfylder undervisningspligten.

 

Ad. 2

Nej, kommunen har ikke hjemmel til at pålægge forældre at hjemmeun-

dervise deres barn – heller ikke som led i håndtering af Covid 19.

 

Ad. 3

Muligheden foreligger ikke og indgår derfor ikke i de skrivelser, som for-

valtningen har orienteret skoler og forældre med.

 

Venlig hilsen

Christian Smidt Pålsson

Juridisk konsulent



     
Ledelsessekretariatet 

Børne- og Ungdomsforvaltningen  

   

Gorm Gunnarsen (Ø)

   

      

  
Spørgsmål om rammer for børns udeliv under Covid-19

Kære Gorm

 

Børne- og Ungdomsforvaltningen har den 16. april 2020 via Teknik- og 

Miljøforvaltningen modtaget følgende spørgsmål fra dig:

 

• Hvilke underudnyttede arealer kan reserveres til ude-undervis-
ning og leg?

 

• Foreligger der en procedure for at skole- og institutionslederes 
forslag til reservation af udeområder kan blive behandlet 
prompte?

 

Besvarelse

 

Børne- og Ungdomsforvaltning er særligt interesseret i legepladser, 

som ved bemanding og åbning af toiletfaciliteter og/eller ”opholds-

huse” kan bruges til at opnormere institutioner udover deres umiddel-

bare sundhedsfaglige normering. Forvaltningen er dog i denne særlige 

situation helt indstillet på at benytte alle typer af udearealer, som kan 

stilles til rådighed af TMF, såfremt de opfylder – er kan bringes til at op-

fylde – gældende krav om f.eks. afspærringer. Det er afgørende for BUF, 

at arealerne kan bruges til at opnormere pasningskapaciteten.

 

Børne- og Ungdomsforvaltningen har én indgang ift. brug af udearealer 

i Teknik- og Miljøforvaltningen, og der sikres oftest afklaring inden for få 

timer – hvis ikke hurtigere. Det samme gælder i Børne- og Ungdomsfor-

valtningen. Børne- og Ungdomsforvaltningen koordinerer naturligvis 

løbende med de decentrale enheder ift. behovet for udearealer.

 

Der pågår desuden en løbende dialog mellem forvaltningerne vedr. evt. 

praktiske forhindringer, som søges løst sammen hurtigst muligt. Tek-

nik- og Miljøforvaltningen tilbyder bemanding, drift/rengøring af 
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legeplads og toiletter. BUF rekvirerer rengøring, hvis der også lånes lo-

kaler på legepladsen.

 

Venlig hilsen

Christian Smidt Pålsson

Juridisk konsulent

 



     
Ledelsessekretariatet 

Børne- og Ungdomsforvaltningen  

   

Laura Rosenvinge (A)

   

      

  
Spørgsmål om personale i forbindelse med genåbning

Kære Laura

 

Du har den 15. april 2020 stillet følgende spørgsmål til forvaltningen:

1. Hvad er politikken for personale der er kronisk syge?

2. Hvornår regner man med at tage lærerstuderende tilbage i praktik?

3. Hvis de lærerstuderende bliver timeansat bliver det så på samme vil-

kår som vikarerne?

4. Har vi et overblik over hvor mange vikarer der ca. kommer til at være 

brug for?

Besvarelse

 

1. Hvad er politikken for personale der er kronisk syge?  

Forvaltningen følger de fælles KK retningslinjer på området, der er 

baseret på Sundhedsstyrelsens retningslinjer

Selv om en medarbejder er i en risikogruppe, skal han/hun som ud-
gangspunkt møde på arbejde. Det skyldes, at smitterisikoen ikke vur-
deres at være større, end den er i det omgivende samfund. Det vil 
ifølge Sundhedsstyrelsen alene dreje sig om ganske få medarbejdere 
i risikogruppen, der ikke skal møde på arbejde.
  
Hvis en medarbejder mener at være i en risikogruppe, skal lederen i 
første omgang gå i dialog med medarbejderen. Er der tvivl om, hvor-
vidt medarbejderen er del af risikogruppen, kan lederen bede med-
arbejderen om en lægeerklæring.
  
Lederen skal altid foretage en konkret og individuel vurdering for 
hver enkelt medarbejder. Der er således ikke nogen, der automatisk 
er undtaget fra at møde på arbejde. Vurderingen skal bl.a. om-
fatte mulighederne for at omplacere medarbejderen til arbejde uden 
fysisk kontakt med andre samt medarbejderens egen trygheds- og ri-
sikovurdering ved den vanlige arbejdsopgave/-funktion. Er 
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medarbejderen selv i tvivl om hvilke opgaver, han/hun kan varetage, 
skal medarbejderen kontakte sin læge. Der kan evt. også indhentes 
yderligere mulighedserklæringer.
  
Først hvis det viser sig, at det ikke er muligt at finde andre opgaver til 
medarbejderen – og lægen ikke mener, at det er sundhedsmæssigt 
forsvarligt, at medarbejderen fortsat varetager sit vante arbejde - kan 
han/hun fritages fra tjeneste.

2. Hvornår regner man med at tage lærerstuderende tilbage i praktik 

Spørgsmålet om hvornår studerende kan vende tilbage til praktik har 
været drøftet af Region Hovedstaden, KKR Hovedstaden og Køben-
havns Professionshøjskole (KP), der den 21. april har sendt en fælles 
opfordring til, at studerende fastholdes i praktik alle de steder, hvor 
det overhovedet er muligt.
 
Der vil være lærerstuderende i praktik på københavnske skoler i de 
kommende uger.

3. Hvis de lærerstuderende bliver timeansat bliver det så på samme vil-

kår som vikarerne? 

Ja de bliver ansat på samme vilkår som timelønnede lærervikarer

4. Har vi et overblik over hvor mange vikarer der ca. kommer til at være 

brug for? 

Nej, det overblik har forvaltningen ikke på nuværende tidspunkt. Og 

det forventes, at behovet også vi udvikle sig løbende i takt med at der 

åbnes flere enheder og flere lokationer.

 

Venlig hilsen

 

Christian Smidt Pålsson

Juridisk konsulent
 

 



     
Ledelsessekretariatet 

Børne- og Ungdomsforvaltningen  

   

Gorm Gunnarsen (Ø)

   

      

  
Spørgsmål om udluftning i nedlukkede bygninger

Kære Gorm

 

På baggrund af forvaltningens besvarelse af 3. april 2020 har du den 

26. april 2020 stillet følgende yderligere spørgsmål til forvaltningen:

 

Som opfølgning på et svar dateret 2/4 2020 på mit eget opfølgende 

spørgsmål om udluftning i nedlukkede bygninger vil jeg gerne spørge 

nærmere til denne vurdering i svaret:

 

“De tomme bygninger er opvarmet og med en lav luftfugtighed, så især 

biogen forurening i form af sporer fra skimmelsvamp ikke har levebetin-

gelser. 

Ved at åbne døre og vinduer vil vi altså tværtimod opleve et unødigt 

varmetab og en uhensigtsmæssig stigning i luftfugtigheden.”

 

Hvilket fagligt grundlag ligger til grund for den vurdering, at udluftning 

af tomme bygninger øger og ikke mindsker luftfugtighed i disse byg-

ninger?

 

Hvilken faglig leder har foretaget og godkendt denne faglige vurde-

ring?

 

Hvorledes stemmer denne faglige vurdering overens med den faglige 

vurdering af spørgsmålet, som kommer, hvis spørgsmålet blev rettet til 

skimmel.dk?

 

Besvarelse

 

Forvaltningens indeklimateknikkere har udarbejdet svar vedr. udluft-

ning af tomme bygninger.
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Deres vurdering baserer sig på, at der i de tomme bygninger ikke er 

fugtkilder tilstede, idet bygningerne ikke anvendes af børn og perso-

nale.

 

Bygningerne opvarmes således, at luftfugtighed og temperatur sikrer, 

at der ikke opstår kondens og dermed fugt, som er grobund for skim-

melsvamp. Bygningerne har dermed et stabilt indeklima uden udsving i 

temperatur og luftfugtighed, som kan medvirke til fugtgener og -ska-

der.

 

Ved at åbne vinduer og lufte ud, risikerer man et unødigt varmetab 

samt et ustabilt indeklima, der som nævnt aktuelt holdes på et niveau 

der forhindrer fugt og kondens.

 

Forvaltningen vil under normale omstændigheder, hvor bygningerne er 

i brug anbefale udluftning i bygninger, der ikke har automatisk ventilati-

onsanlæg, da udskiftning af luften af hensyn til indeklima, er nødven-

digt, idet brugere (personale og børn) er naturlige fugtkilder.

 

Venlig hilsen

 

Christian Smidt Pålsson

Juridisk konsulent

 



     
Ledelsessekretariatet 

Børne- og Ungdomsforvaltningen  

   

Gorm Gunnarsen (Ø)

   

      

  
Spørgsmål om efterspørgsel efter rengøringsmedar-
bejdere

Kære Gorm

 

Du har den 19. april 2020 stillet følgende spørgsmål til forvaltningen:

 

Hvortil skal man henvise borgere, der gerne vil søge et af KKs ekstraor-

dinære job inden for rengøring?

 

Jeg undrer mig over, at det ikke under hjemmesidens “Brug for dig” er 

angivet, at rengøringsmedarbejdere er efterspurgte. Men det de måske 

ikke alligevel?

 

Besvarelse

 

Forvaltningen har på baggrund af dit spørgsmål været i dialog med Kø-

benhavns Ejendomme og Indkøb (KEID), som har oplyst følgende:

 

Parallelt med at rekrutteringsindsatsen for rengøringsmedarbejdere 

blev sat i gang, udviklede ØKF i samarbejde med BUF en målrettet 

rekrutteringskampagne til rengøringsmedarbejdere og lærer- og pæ-

dagogstuderende under overskriften ”Gør en forskel for byens børn”.

 

Rekrutteringssiden kk.dk/brugfordig blev tilpasset, så den også hen-

vendte sig til rengøringsmedarbejdere og lærer- og pædagogstude-

rende. Og jobopslaget for rengøringsmedarbejdere blev oprettet på si-

den den 22. april.

 

Venlig hilsen

 

Christian Smidt Pålsson

Juridisk konsulent
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Ledelsessekretariatet 

Børne- og Ungdomsforvaltningen  

   

Klaus Mygind (F)

   

      

 
Spørgsmål om fordeling af pladser og overbookning

 

Kære Klaus

 

Du har den 24. april 2020 stillet følgende spørgsmål til forvaltningen:

 

1. På en institution, hvor der er mangel på pladser i vuggestuede-

len, fordeles pladserne blandt børnene på dage, således at fami-

lien får at vide, at deres barn kan blive passet f.eks. mandag, ons-

dag og fredag i den kommende uge. De bliver samtidig bedt 

om at taste ind i fremmødesystemet, at barnet har ferie tirsdag 

og torsdag i den kommende uge. Betyder denne registrering, at 

det ikke fremgår af opgørelserne, at kommunen ikke har dækket 

familiens behov for pasning, når der står ‘ferie’?

 

2. Jeg kan forstå, at institutionerne nu er blevet bedt om at lave op 

til 25% overbookning af pladser. 

Det er vel sket pga., at der har været mange forældre, der allige-

vel ikke overbookning ført til overnormering og hvordan er det 

blevet løst?har afleveret deres barn i institution på trods af, at de 

har sagt, at de havde behov for plads og fået den tildelt.

Har denne

Skal institutionerne fortsat lave 25% overbookning?

 

Besvarelse
 

Ad 1.

Der er i KBHbarn – som er det system, der benyttes til registrering af 

fremmøde – alene mulighed for at registrere fravær i kategorierne ”fra-

værende”, ”ferie” eller ”sygdom”.

 

Det indebærer, at det ikke fremgår af opgørelserne, hvis kommunen ikke 

har dækket familiens behov for pasning.
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Ad 2.

BUF arbejder med at skabe plads til alle med pasningsbehov i to spor. 

Dels at skabe plads i egen institution, dels at finde egnede arealer i nær-

heden af institutionen.

 

Efter den første uges tid var der på by-niveau omkring 25% forældre 

der ikke anvendte plads der var blevet efterspurgt. På den baggrund 

opfordredes institutionerne til at tilbyde flere forældre pasningsmulig-

hed. Det blev understreget at man i den enkelte enhed skulle se på, 

hvordan belægningen havde været og på den baggrund lokalt træffe 

beslutning om, hvor mange flere børn der kunne skabes plads til uden 

at gå på kompromis med de sundhedsfaglige rammer.

 

Forvaltningen er ikke bekendt med, at denne praksis skulle have ført til, 

at der er mødt flere børn op, end der var plads til.

 

Venlig hilsen

 

Christian Smidt Pålsson

Juridisk konsulent
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